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 اولین واکنش به 
نقض برجام

در پی اهمال، تعلل و نقض برجام توسط آمریکا و پیرو 
تصمیمات شورای عالی امنیت ملی و هیات نظارت 
بر برجام، رییس جمهوری دســتورهای جداگانه ای 
خطاب به وزیر امور خارجه و رییس ســازمان انرژی 

اتمی صادر کرد.
روحانی در نامه خود به ظریف نوشت: نظر به این که 
دولت آمریکا نسبت به اجرای تعهدات خود در برجام 
تاکنون تعلّل و اهمال نموده و با توجه به  تمدید اخیر 
قانون تحریم های ایران )آیسا(  که جمهوری اسلامی 
ایــران از پیش چنین اقدامــی را بعنوان نقض  برجام 
اعــلام کرده بــود، در اجرای مصوبات شــورایعالی 
امنیت ملی و هیأت نظارت بر اجرای برجام، به وزارت 
 امور خارجه دســتور داده می شــود نسبت به اجرای 
مراحل پیش بینی شــده در »برجام« برای رسیدگی 
به مــوارد  نقض، اقدام نمــوده و دیگر پیگیری های 
حقوقی و بین المللی لازم را نیز به طور جدّی معمول 
دارد.  مقتضی است گزارش اقدامات را ظرف یک ماه 
بــه اینجانب ارائه نمائید.  رئیس جمهور همچنین در 
نامه ای به دکتر صالحی نوشت: نظر به این که دولت 
آمریکا نسبت به اجرای تعهدات خود در برجام تاکنون 
تعلّل و اهمال نمــوده و با توجه به  تمدید اخیر قانون 
تحریم های ایران )آیسا(  که جمهوری اسلامی ایران 
از پیش چنین اقدامــی را بعنوان نقض  برجام اعلام 
کرده بود، در اجرای مصوبات شورایعالی امنیت ملی و 
هیأت نظارت بر اجرای برجام، به سازمان  انرژی اتمی 
ایران دستور داده می شود در توسعه برنامه صلح آمیز 
هســته ای کشــور در چارچوب تعهدات  بین المللی 
جمهوری اســلامی ایران، مأموریت های زیر را اجرا 
 نماید:   ۱. برنامه ریزی برای طراحی و ساخت پیشران 
هســته ای جهت بهره گیــری در حــوزه حمل ونقل 

دریایی، با  همکاری مراکز علمی و تحقیقاتی. 
 ۲. مطالعه و طراحی »تولید سوخت« مصرفی پیشران 
هســته ای، با همکاری مراکز علمــی و تحقیقاتی.  
مقتضی اســت طرح و برنامه  زمان بندی شده جهت 
تحقــق بندهای فــوق را حداکثر ظرف ســه ماه به 

اینجانب ارائه  نمائید. 

حضور ظریف در کمیسیون امنیت ملی
محمدجــواد ظریــف با اشــاره به نشســت امروز در 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
حضور یافت. او با اشاره به این جلسه اظهار داشت: 
این جلسه برای طرح سوال بود نزدیک 6 تا 7 سوال 
مطرح شــد و نمایندگان برای برخی ســوالات قانع 
شدند و برای برخی قانع نشدند که احتمالا سوالاتی 

که قانع کننده نبود به صحن می رود.
ظریف با بیان اینکه ساخت پیشران حوزه تخصصی 
است از ورود به این موضوع خودداری کرد و افزود: 
اما در حوزه ای که مسئولیت وزارت امور خارجه است، 
ما تا امروز دو نامه برای مســئول کمیسیون مشترک 
یعنی خانم موگرینی باشــد ارســال کرده ایم، علاوه 
بر این همــکاران من برای همکاران خانم موگرینی 
ارســال کرده انــد. وزیر امور خارجــه بیان کرد: یک 
مورد از این نامه ها در اوایل ســال یا اواسط سال بود 
منجر به تشکیل جلسه وزرای کمیسیون مشترک در 
حاشــیه اجلاس مجمع عمومی در نیویورک شد، در 
آن جلسه بحث صورت گرفت. وی عنوان کرد: مورد 
بعدی زمانی ارسال شد که مجلس نمایندگان آمریکا 
مصوبه ای علیه ایران داشتند، در برجام ساز و کاری 
طراحی شــده تا در مواردی که اقــدام یکی از اعضا 
مغایر با توافق هســته ای باشد دنبال کند. این ساز و 
کار را بر اساس دستوری که رئیس جمهور دادند، ما از 
مسئول کمیسیون مشترک درخواست خواهیم کرد.

از زنجانی پولی عاید دولت نشده است
محمدباقر نوبخت: برخورد دو قطار دلیل کافی برای استیضاح وزیر نیست

سخنگوی دولت محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود با خبرنگاران رسانه ها 
درباره ی پرونده بابک زنجانی  و پیگیری های دولت و این که چه مقدار از بدهی 
او برگشــته اســت گفت: دولت کاملا دنبال این پرونده اســت و تمام مدارک و 
مســتندات را به قوه قضاییه ارسال کرده در جلسات مبارزه با مفاسد اقتصادی 
هم آقای محســنی اژه ای که عضو آن هستند گزارشی دادند. ما منتظر نتیجه 
از سوی قوه قضاییه هستیم. نوبخت افزود: البته پولی عاید ما نشده است. مثلا 
گفتند ســاختمان شهرک غرب یا کیش واگذار شود، اما هنوز به ازای آن پولی 
تحقق پیدا نکرده و حتی اگر بخواهیم مبلغ بدهی را برای امروز محاسبه کنیم 

بیش از آن ۹/۹ خواهد بود.

با حذف یک صفر نخواستیم مشکلات عالم را حل کنیم!
نوبخــت در این نشســت اظهار کــرد: در هیات دولــت هزار میلیــارد تومان 
برای کمک به تاسیســات و تجهیزات مســکن مهر و ۲۵۰۰ میلیارد تومان به 
شهرداری ها برای تادیه مطالبات آن ها اختصاص داده شد. سخنگوی دولت 
همچنین از خروج ۳۴ هزار و ۹۵۵ دستگاه تاکسی فرسوده از ناوگان حمل ونقل 

ریلی و جایگزین کردن خودروهای جدید خبر داد.
وی در رابطه با سفرهای استانی دولت نیز گفت: سفرهای استانی تقریبا تمام 
شــده و به همه اســتان ها صورت گرفته اما در تهران به دلیل وســعت دو سفر 

داشتیم و سفر بعدی هم مربوط به تهران است.
محمــد باقر نوبخت در واکنش به این مطلب که گفته می شــود تبدیل ریال به 
تومان تغییر خاصی در وضع اقتصادی ایجاد نمی کند،  و این که رئیس کل بانک 
مرکــزی و برخی از اعضای هیات دولت با این مســاله مخالف بودند،  تصریح 
کرد:   الان مردم چیزی تحت عنوان ریال را جز روی کاغذ محاســبه نمی کنند 
و واقعیت قضیه این است که  واحد پول ما تومان است. ما هم نخواستیم با این 
کار مشــکلات عالم خلقت را حل کنیم، ضمن ایــن که به خاطر ندارم، رئیس 

کل بانک مرکزی با این قضیه مخالفتی کرده باشد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در پاسخ به این سوال که با توجه به تبدیل ریال 
به تومان آیا برنامه ای برای حفظ ۳ صفر از پول ملی وجود دارد،  بیان کرد:  این 
در حد مطالعه اســت و آنچه تاکنون توانســتیم برای اصلاح قانون به مجلس 

ببریم  فقط در حد همین تبدیل ریال به تومان است.

دولت برای مترو تهران بارها پول داده است
ســخنگوی دولت درباره ی نتیجه بررســی حادثه برخورد دو قطار  و اظهارات 

نمایندگان برای استیضاح وزیر راه عنوان کرد: در این مساله آن بخشی که باید 
گزارش دهی صورت می گرفته انجام شــده و وقتی به سرانجام برسد و علل را 
مشخص کنیم اطلاع رسانی می کنیم. این که نماینده ای مطلبی گفته خودش 
مســئول حرفهایش است و با این سیســتم های نظارتی نمی دانم یک نماینده 

برخی اطلاعات را از کجا آورده.
وی اضافه کرد:  آقای  آخوندی یک وزیر وظیفه شناس و با دانش است و این که 
بخواهیم برای برخورد دو قطار صحبت از عدم کفایت کنیم، منصفانه نیست. 
البته طرح استیضاح حق نمایندگان است و نباید فراموش کنیم هموطنانمان 
جان پاکشان را از دست دادند. آقای آخوندی هم از این مساله بسیار متاثر بود 

ولی باید میزان مسئولیت ها را هم در نظر بگیریم.
نوبخت در پاســخ به ســوالی برای کمک به حل مشــکل ترافیک در تهران و 
شهرهای بزرگ بیان کرد: دولت نه فقط برای تهران بلکه برای همه ی شهرها 
تلاش می کند، با شهرداری ها در طرح هایی که دارند مشارکت کنند و به حمل 

و نقل عمومی توجه شود گسترش یابد و سرعت گیرد.
وی در واکنــش بــه صحبت های شــهردار تهران که گفته بــود دولت کمکی 
به شــهرداری نکرده تاکید کرد: برای متروی تهــران هم در جاهای مختلفی 
پول های متنوعی داده شــده و همانطور که گفتم، در هیات دولت هم تصویب 
شد دو هزار و پانصد میلیارد تومان برای تادیه مطالبات شهرداری ها اختصاص 
داده شود که البته اولویت با شهرهای کوچک است.  نمی خواهم وارد این مسائل 

بشوم و برای پاسخگویی وارد مسایل سیاسی نمی شوم.

چه کسی می تواند به قوه قضاییه فشار وارد کند؟
ســخنگوی دولت همچنین در مــورد اقدامات صورت گرفته بــرای برخورد با 
حقوق های نامتعارف و این که گفته می شود به قوه قضاییه فشار وارد شده تا این 
موضوع را پیگیری نکند، تصریح کرد: چه کســی می تواند به قوه قضاییه فشار 
وارد کند. دیوان محاســبات این مساله را بررسی کرده و ۹۳ هزار و ۴7۰ پرونده 
بررسی شد  که متاسفانه ۳۹7 نفر بیش از ۲۰ ملیون تومان دریافت داشتند. اینها 
می گفتند اگر این  ۲۰ میلیون حق نیســت  که آن را برگردانیم ولی اگر قانونی 
اســت چرا باید برگردانیم.  بارها گفته شــد که باید این مبلغ را برگردانند که همه 

برگرداندند و تنها دو نفر باقی است که یکی از آنها در زندان است.
وی ادامــه داد: باید توجه کنیم کل مبلغی که بــه عنوان حقوق های  نجومی 
مطرح شــده ۲۳ میلیارد تومان اســت که البته کســی به ریالی به ناحق گرفته 

باید بازگرداند.

نوبخت تصریح کرد:  فکر می کنم در این پرونده دیوان محاســبات کار خود 
را انجام داده و نباید این مســائل را محل مناقشــات سیاسی کنیم. ممکن 
اســت بتوان به اندازه ی تمام نفوس در این مساله پرونده درست کرد. چون 
تشــکیل پرونده مهم نیســت بلکه مهم این اســت که خروجــی چه خواهد 
بــود. از قوه قضاییــه خواهش می کنیم هر کس مرتکب جرمی شــده حتما 
اطلاع رســانی کنیم و اگر گزارشی به ریاســت جمهوری بدهند حتما اجرا 
خواهیم کرد. البته گویا فقط دولت اســت که صف را رعایت نمی کند و بقیه 

همه رعایت می کنند.

حسن عباسی در همه امور اظهار نظرهای عمیق می کند!
وی در پاسخ به این سوال که آیا دولت به خاطر سخنرانی نقوی حسینی در صحن 
مجلس از او شــکایت کرده یا خیر؟ اظهار کرد:  نه شکایتی نشده. البته ایشان 
در همه رای اعتمادها ســخنرانی منفی دارد. ولی در کل مجلس واقعا برای ما 
محترم اســت و از مجلس بسیار راضی هستیم. ممکن است در این میان یکی 
دو نماینده هم پیدا شــود که حرف بی ربط یا دروغ بگوید یا نماینده ای که وجه 
مذهبی به خود می دهد برخی حرف ها را می زند که من تعجب می کنم اما رابطه 

با بعضی از نمایندگان را نباید به کل مجلس تسری بدهیم.
نوبخت در واکنش به این مطلب که گفته می شــود دولت با نوسانات  قیمت ارز 
دنبال کســب درآمد است تصریح کرد:  نه به دنبال کسب درآمد نیستیم. الان 
هم ارز مبادله ای بیشــتر از ۳۲۰۰ تومان نیســت  و این مبالغی که می بینید در 
بازار آزاد اســت. اتفاقا به نفع دولت است که بازار ارز ثبات داشته باشد. ما حتی 
حاضر شــدیم بدهی هایمان را از بازار ســرمایه با سود بیش از ۲۰ درصد تامین 
کنیم و به ســراغ این کار نرویم. به نظر دولت ایــن رقم حتی در بازار آزاد واقعی 

نیست و باید کاهش پیدا کند.
ســخنگوی دولت در پاسخ به این ســوال که آیا  بازداشت اخیر حسن عباسی با 
شکایت دولت بوده است یا خیر؟ عنوان کرد: من از بازداشت ایشان بی اطلاعم. 
البته ایشــان در همه امور اظهار عمیق می کند و ای کاش قوه قضاییه نسبت 
به هتاکی ها واکنش نشــان دهــد ولی در این زمینه نمی دانم دولت شــکایت 

کرده است یا نه.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره ی معوقات ایثارگران خاطر نشان کرد: 
بخش قابل توجهی از مطالبات معوق را پرداخت کرده ایم و هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان بیمه تکمیلی است که از طریق بیمه گذار در حال اقدام هستیم که طبق 

قوانین ایثارگران پیگیری می شود.

متاسفانهبرخیدرداخلکشوربهتفرقهدامنمیزنند
رئیــس، معاونیــن و جمعــی از مدیــران مرکــز تحقیقــات اســتراتژیک مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام به مناســبت هفتــه پژوهش، بــا آیت الله هاشــمی رفســنجانی دیدار کردنــد. رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت 
نظــام  در ایــن دیــدار بــا اشــاره بــه تضادهای ایجاد شــده در مســایل گوناگون کشــور بــرای مســؤولین و با ابراز تأســف از تــلاش برخی بــرای ایجــاد تفرقه  و دامــن زدن به مســایل اختلافــی، گفت: عده ای هســتند 
کــه در هــر موضــوع، بــه اصــل آن مســأله توجهی نمی کننــد و تمام تلاششــان توجــه به فرعیــات و ایجاد مســایل اختلافــی و دامن زدن به آن اســت. وی با اشــاره بــه توجه دشــمنان خارجی بــه عوامــل تقویت نظام 
جمهــوری اســلامی، از جملــه حضــور مــردم در صحنه هــا و تفکــر حمایــت و پیــروی از ولایــت فقیه و شــخص رهبــری و وحــدت همه مســؤولین، گفــت: رســانه های آنها بــا ظرافت های خــاص به تضعیــف عوامل 
گاهانــه یــا جاهلانه بــه آن دامــن می زننــد.  هاشــمی رفســنجانی همچنین اتفاقــات سیاســی ماه های اخیــر آمریــکا را در عین روشــنی،  تقویــت نظــام می پردازنــد و عــده ای هــم در داخــل خواســته یــا ناخواســته، آ
 مبهــم توصیــف کــرد و گفــت: معلــوم نیســت آمریــکا با ترامپــی که در هــر مســأله ای مواضــع متعــدد و گاه متضاد می گیــرد، چــه سیاســتی را در پیش خواهــد گرفت کــه باید همراه بــا زمان، بــه تحلیل هــای واقعی 

و واکنش های لازم بپردازیم.

سیاسی
مــاه 1395 آذر  سه شــنبه 23 

پیگیری روز

شرکت پدیده شاندیز در روزهای آینده فعالیت خود را آغاز می کند
ســهامداران پدیده، طی روزهای آینده و البته بســیارنزدیک، شاهد انتشار اخبارمســرت بخش و امیدوارکننده ای در 
راســتای آغاز مجدد فعالیت شرکت پدیده شاندیز، خواهند بود. این خبری بود که امروز دین پرست معاون هماهنگی 
امور اقتصادی وتوسعه منطقه ای وزارت کشور اعلام کرد.  دین پرست از برگزاری جلسات منظم وفشرده، برای اخذ 
گزارشات دقیق از اعضاء کارگروه ویژه پیگیری مسائل شرکت پدیده شاندیز ونمایندگان تام الاختیاردستگاههای اجرایی 
مرتبط، درخصوص مصوبات اولین جلســه کارگروه ویژه، در محل وزارت کشــورخبرداد. رئیس کارگروه ویژه پیگیری 
مسائل شرکت پدیده شاندیز، افزود: در راستای مصوبه شماره ۲۳ جلسه مورخ ۹۵/۹/۲، مبنی بر الزام وزارت کشور 

به تنظیم و ارائه گزارش روند اجرای مصوبات دوسال اخیرمرتبط با مشکلات پدیده شاندیز، به ریاست محترم جمهوری وهیئت محترم وزیران، طی 
هفته جاری جلســات منظم و اختصاصی با حضور نمایندگان دســتگاههای اجرایی مرتبط از جمله: »وزارت اموراقتصادی ودارایی )سازمان بورس 
و اوراق بهادارو...(، وزارت جهاد کشــاورزی )ســازمان اموراراضی کشــور(، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی )سازمان تامین اجتماعی(، وزارت راه 
و شهرســازی، دادســتانی کل کشور، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران و همچنین استاندارخراسان رضوی ومعاونین ومدیران ذیربط استانی 
وتعدادی از اعضاء هیئت مدیره ومدیرعامل شرکت پدیده شاندیز«، درمحل وزارت کشور تشکیل و روند اجرای تمامی مصوبات ۲۳ گانه جلسه مورخ 
۹۵/۹/۲، مورد بررســی و ارزیابی قرار گرفت ومســتندات لازم برای تدوین گزارش روز چهارشنبه مورخ ۹۵/۹/۲۴ و ارسال آن برای ریاست محترم 

جمهوری و اعضاء محترم هیئت دولت دریافت و گردآوری شده است.

سوژه روز

انتقادها از سیستم کنترل هوشمند قطارها انگیزه های اقتصادی دارد
مدیر عامل شــرکت راه آهن معتقد اســت که برخی انتقادهای عجیب و غیرواقعی که از سیستم کنترل هوشمند قطار 
صورت می گیرد از سوی کسانی هدایت شده که به دنبال ماهی گرفتن از آب های گل  آلود هستند.  سعید محمدزاده 
در گفت وگو با ایسنا  با بیان این که در همان زمان که راه آهن با طرف ایرانی قرارداد به امضاء رساند هجمه های عجیبی 
علیه این شرکت به راه افتاد، اظهار کرد: بخش عظیمی از این شکایت ها از سوی نماینده شرکت روس در ایران انجام 
می گرفت که به دلیل متوقف شدن قرارداد قبلی از نظر اقتصادی شرایط مورد پسندش نبود و به دنبال فشار وارد کردن 
به راه آهن بود. مدیر عامل شرکت راه آهن افزود: به دنبال این مسائل راه آهن در دیوان محاسبات و تمام سیستم های 

 ATC قضایی کشــور اطلاعات مربوط به این قرارداد را منتشــر کرده و رای تمام این دستگاه ها به نفع راه آهن بود. از این رو ابهامات مالی به قرارداد
وارد می کنند به هیچ عنوان صحت نداشــته و تنها برخی ســودجویی ها پشت سر آن قرار دارد. محمدزاده به اهمیت نقش کارشناسان ایرانی در عبور 
از ســال های ســخت تحریم اشــاره کرد و افزود: اگر ما در همان زمان از توان داخلی اســتفاده نمی کردیم، قطعا این پروژه یا باید متوقف می شد و یا 
هزینه های گزافی برایش می پرداختیم، جای تعجب اســت که وقتی یک شــرکت ایرانی با اتکاء به توان داخلی و اقدامات دانش بنیان چنین پروژه 
عظیمی را اجرایی کرده بدون در نظر گرفتن نکات مثبت تنها به انتقادهایی ناعادلانه از آن بسنده می شود. وی با بیان این که متاسفانه برخی علاقه  
دارند پای شــرکت های خارجی به برخی از این قراردادها دوباره باز شــود، تاکید کرد: بعضی از دلالان در توافق هایی که با طرف های خارجی انجام 

می شود سودهای گزافی به جیب می زنند و از این رو پس از این حادثه به دنبال آن هستند که از آب گل آلود برای خود ماهی بگیرند.


